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جمعیت و فرزندآوری

نیاز تبلیغ موثر به جریان سازی و سناریو 
اين کارشناس ارتباطات با پاسخ به اين سوال که باتوجه به 
اهميت نيروی انســانی و افزايش جمعيت، چطور می توان 
اين مســاله مهم و حياتی را به بــاور مــردم تبديل کرد؟ 
توضيح می دهد: « دقيقا درچنين شــرايطی است که بحث 
تبليغات درست و موثر به ميان می آيد. تبليغات يک فرايند 
اســت و نمی توان به عنوان يک کار لحظــه ای و موردی به 
آن نگاه و به يکبــاره به مردم تزريق کــرد، بلکه برای تبليغ 
موثر بايد فاکتورهای بســياری را درنظر گرفت و به درستی 
در مسيرمورد نظر قدم برداشــت.» او ادامه می دهد: « بايد 
توجه داشته باشــيم که اين اتفاق بايد بصورت زيرپوستی 
بيفتد و غيرمستقيم انجام شــود. همچنين جريان سازی و 
سناريو در آن وجود داشته باشــد تا به سرانجام برسد. الان 
يکســری از تبليغات فقط بصورت لحظــه ای و موضعی از 
طريق روابط عمومی ها انجام می شــود، در حاليکه اين نوع 
تبليغ بی فايده است و بايد جريان سازی صورت گيرد و يک 
خط فکری وجود داشته باشــد. صرفا با تکيه بر يک خبر و 
گزارش نمی تــوان ذهنيت لازم را بــرای فرزندآوری ايجاد 
کرد. «دکتر محمدی روابط عمومی ها را يکی  از مهمترين 
ارکان تبليغات می داند اما معتقد است که آنها برای رسيدن 
به چنين جايگاهی، بايد نگاه گسترده تری داشته باشند. او 
می گويد: «درحال حاضر روابط عمومی های ما در ســطح 
اول  اطلاع رسانی هستند، درحاليکه سه سطح ديگر يعنی 
سطح تاثيرگذاری، جريان سازی و برندسازی نيز وجود دارد 
و تا زمانی که در اين سه سطح ديگر ورود پيدا نکنند و فعال 
نباشند، نمی توانند آن اثرگذاری لازم را داشته باشند. صرف 
اينکه روابط عمومی های فقط در سطح فعلی خود، بيايند و 
خبری بدهند که مثلا فلان امــام جمعه گفت اگر جمعيت 
افزايش نيابد چنان اتفاقی می افتد، کافی نيســت و ثمره ای 

دربر ندارد.»

بهترین راهکار ، تبلیغات زیرپوستی و جذاب 
استاد محمدی در ادامه از اهميت رسانه در اين راستا می گويد: 
«قطعا رســانه ها خيلی تاثيرگذارند اما واقعا صداوســيمای ما 
چقدر برنامه های کاربردی داشته است؟ متاسفانه رسانه ما بدون 
خلاقيت و با برنامه های روتين کار خود را پيش می برد و غالبا از 
کسانی دعوت می کند که از آن ها چيز زيادی برداشت نمی کنيم.

بنابراين ضرورت دارد تا در ســطح سازمان صداوسيما به شکل 
کاملا اساســی، يک بازنگری در دعوت از مهمان و کارشناس 
صورت گيــرد و برنامه هــای تبيلغاتی اثرگذاری تهيه شــود.

همچنين اشاره به اين نکته نيز ضروری است که بايد تبليغات 
عملی نيزصورت گيرد. زمانی شــعار فرزند کمتر، زندگی بهتر 
در جامعه مطرح شد ، چون شــرايط حاکم بر مردم با اين شعار 
همخوانی داشت، مردم از آن اســتقبال کردند، بنابراين امروز 
هم اگر حرفی می زنيم و شــعاری برای فرزندآوری داريم، بايد 
راهکارهای عملی نيز داشــته باشيم تا بتوان شــرايط را برای 
تحقق اهداف مورد نظر مهيا کرد.» استاد محمدی همچنين به 
لزوم تبليغات غيرمستقيم در اين عرصه اشاره می کند و توضيح 
می دهد: « قطعا بايد از تبليغات مستقيم دوری کنيم و به تبليغات 
زيرپوستی و غيرمستقيم روی آوريم، مثل ساخت آثاری در قالب 
مستند، موشن گرافی ها و برنامه هايی که واقعا جذاب هستند و 
می توانند مخاطب را به تفکر وادارند.» اســتاد محمدی ضمن 
اشاره به تمام بايد و نبايدهای تبليغ، موضوع بسيارمهمی را در 
تاثيرگذاری تبليغات فرزندآوری مطرح می کند. او می گويد: « 
لازم است به اين موضوع اشاره کنم که اولين و مهمترين اقدام 
در بحث فرزندآوری اين است که اعتماد بين دولت و ملت ايجاد 
شود. خود رهبرمعظم انقلاب هم قبل از انتخابات فرمودند که 
يک مقداری اين رابطه خدشــه دار شده است که با اين حساب 
اصل اساسی اين است اعتمادی که به هردليل خدشه دار شده 
است، ترميم شود تا تبليغات بيشترين اثرگذاری را داشته باشد.»

آگاهی دادن نسبت 
به مزایای شخصی 
افزایش جمعیت 

درحالی که برخی کارشناســان بــا تمرکز روی 
تبليغات فرزندآوری با هــدف افزايش جمعيت 
مخالف هســتند امــا دکتر افشــين محمدی 
کارشــناس علوم ارتباطات معتقد است که اين 
نوع تبليغ نيز بايد وجود داشته باشد اما مهم اين 
است که مزايای افزايش جمعيت به درستی بيان 
شده و مردم به اين باور برســند که بدون وجود 
نيروی انسانی موردنياز، دستيابی به ايده آل های 
زندگی امکان پذير نيســت. او توضيح می دهد: 
«در بحث فرزندآوری بايــد قبل از هرچيز اين را 
باور کنيم که مهمترين تاثير افزايش جمعيت، 
توسعه مملکت است؛ کشوری مثل چين، هند 
و برزيل که درحال رســيدن به ســطح اول دنيا 
هستند، همگی جمعيت زيادی دارند، بنابراين 
تبليغات اصلی بايد روی اين محــور قرار گيرد. 
اگر ما چندشاخصه يعنی مديريت، تکنولوژی، 
نيروی انســانی و ثروت و بودجه را برای توسعه 
در نظر بگيريم، قطعا مهمترين شاخص، نيروی 
انسانی است و اگر نيروی انسانی توانمند، کارآمد 
و خلاق نباشد، در شــاخص های ديگر هرچقدر 
هم پيشرفته باشيم، نمی توانيم استفاده بهينه 
داشته باشــيم.» دکتر محمدی اضافه می کند: 
«بهره وری از منابع، امکانــات، تکنولوژی ها و 
... فقط با افزايش جمعيت اتفاق می افتد و نمی 
توان بــدون افزايش جمعيت انتظــار افزايش 
خلاقيت داشت. همچنين برای استفاده بهينه از 
امکانات، به نيروی انسانی کارآمد نياز داريم که 
اگر نباشــد، به هيچ نتيجه ای نمی رسيم و خود 
مردم از اين اتفاق متضرر می شــوند، بنابراين 
بايد اينها را به درســتی به مردم منتقل کنيم و 

آنها را وادار به تفکر کنيم.»

تبلیغات یک فرایند است و 
نمی توان به عنوان یک کار 

لحظه ای و موردی به آن نگاه 
و به یکباره به مردم تزریق 
کرد، بلکه برای تبلیغ موثر 
باید فاکتورهای بسیاری را 

درنظر گرفت


